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Spet bi rad nekaj napisal o vred-
notah. Pred pribli`no {tirinajstimi
dnevi smo imeli razpravo o vsem,
kar je povezano s komunicira-
njem. Moram priznati, da se me je
kar precej dotaknila. Bila pa je
zelo odkrita, kar se mi zdi
pomembno. Med pogovorom je
bilo postavljeno vpra{anje,  kaj
smo sploh naredili, da bi se vred-
note, ki smo jih zapisali, »prijele«
med zaposlenimi in da bi po njih
v Talumu ̀ iveli. Sledil je samood-
govor, da pravzaprav ni~, razen
po »fabriki« polepljenih plakatov.
Nareje ne ga je bilo sicer {e marsi-
kaj, saj smo o vrednotah kar
nekajkrat pisali v ~asopisu Alu -
minij. Razla ga li smo jih. Tudi sam
sem jih vpletal v svoje uvodnike.
Ve~ina zaposlenih lahko o njih
tako reko~ dnevno prebira celo v
ro kov niku za leto{nje leto. Prav
tako smo za vodje izvedli pred-
stavitve vrednot.

Naj jih {e enkrat zapi{em: odpr-
tost in sodelovanje, ustvarjalnost
in podjetnost, skrbnost in odgo-
vornost, znanje in odli~nost,
vztraj nost in zavzetost. ^ez nekaj
~asa smo dodali {e najpomemb-
nej{i vrednoti: spo{tovanje in zau-
panje. Vse skupaj pa smo »zapa-
kirali« pod geslom »Skupaj zmo-
remo skoraj vse«.

Za promoviranje vrednot, da bi se
te lahko »prijele« med ljudmi, bi
potrebovali sistem, s pomo~jo ka -
te rega bi lahko dopovedali neka-
terim, kaj naj delajo, da bomo po
njih `iveli. Na~eloma nimam ni~

proti sistemom. Nasprotno. Naj -
ve~ krat potrebujemo prav si -
stem(e), da bi lahko opravljali
neka dela ali naloge. Sistema, po
katerem bi uvajali vrednote, pa si
ne znam prav predstavljati. Kako
naj bom odprt in pripravljen na
sodelovanje v skladu z nekim
sistemom? In kako naj spo{tujem
nekoga po sistemu? 

Ustavimo se malo prav pri spo -
{to vanju. Vsi smo trdno prepri -
~ani, da vemo, kaj je to, da nam
spo{tovanje ne povzro~a preveli-
kih te`av, da znamo spo{tovati.
Res znamo? Okoli{~ine, tudi v
»fabriki«, ka ̀ ejo, da ne vedno in
ne vsi. Vsi pa bi morali spo{tovati.
Od zgoraj navzdol, od spodaj nav-
zgor, med seboj in v vseh smereh.
Zdi se mi, da je najbolj problema-
ti~no spo {to vanje prav tisto od
zgoraj navzdol. Spo{tovanje pod -
rejenih pripomore k njihovi bolj{i
samopodobi, ki je med najpo -
memb nej{imi dejavniki pri us -
tvar janju dobre klime v dru`bi. Ta
pa je pomembna za dvig produ-
ktivnosti, za stremljenje k od -
li~nosti, za zavzemanje, za inova-
tivnost in tako naprej. ̂ e me nad-
rejeni spo{tuje, se bom v slu`bi
dobro po~util. ^e spo{tuje tudi
mojega sodelavca, ga bom spo -
{toval tudi jaz. In nenazadnje bom
spo{toval tudi nadrejenega. Je pa
res, da si mora vsak spo {tovanje
zaslu`iti. Pri vsem pa veljajo in
vle~ejo predvsem zgledi. In v tem
je poanta vsega. Velikokrat smo
`e zapisali in povedali, da je na
primer komuniciranje na~in vo -

denja dru`be, slu`be, skupine …
Po dob no je z vrednotami. Spo -
{tovanje sodelavcev je na~in vo -
denja. Za tiste pa, ki niso vodje,
je na~in delovanja. Za vse pa na -
~in `ivljenja. Enako velja tudi za
vse ostale vrednote.

Neko~ je menda {el Mojzes na
goro Sinaj in tam dobil od boga v
kamniti plo{~i zapisane zapovedi.
Deset bo`jih zapovedi. ̂ eprav so
zapovedi, bi jim lahko rekli tudi
vrednote. Vsaj za nekatere od njih
to velja. Vrednota je na primer, da
`ivimo v okolju, kjer se ne la`e,
ne krade in ne ubija. Toda … Po
nekaj tiso~ letih se ne moremo
ravno pohvaliti, da zapovedi ali
vrednote spo{tujemo. Pa ~eprav
so bile in so {e v nekem sistemu.
Otroci smo jih morali pri verouku
znati na pamet. Ampak {e vedno
la`emo, krademo, ubijamo –
seveda gre za splo{no ugotovitev. 

Ne gre torej za sistem. Gre za zgle-
de, ki si jih dajemo. Gre za
dedi{~ino, ki smo jo prinesli iz
otro{tva. Gre za okolje, v katerem
`ivimo. In prav okolje nam nare-
kuje vrednote, ki so se v njem raz-
vijale skozi stoletja. Gre za
~love~nost, ki bi jo vsak od nas
moral imeti. In dovzetnost za
vrednote, ki bi morala biti ena
glavnih lastnosti vsakega ~loveka,
predvsem pa vodje.

In ~e ne bomo `iveli po vredno-
tah, ki smo jih zapisali in sprejeli,
se ne bomo mogli izgovarjati na
to, da nimamo sistema.p

»Gre za ~love~nost, ki bi jo vsak od nas moral imeti.«

Ne gre vedno vse po sistemu

DARKO FERLINC
GLAVNI UREDNIK

UVODNIK
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TALUM SERVIS IN IN@ENIRING

Talum je bil v izbirnem postopku
prepoznan kot najkompeten -
tnej{i ponudnik celotnega tehno-
lo{kega paketa, ki obsega prenos
znanja tehnologije litja aluminija-
stega ozkega traku, izdelavo teh-
nolo{ke postavitve opreme v
tovarni, dobavo livnega stroja s
pripadajo~o opremo, ki je klju~ni
del proizvodnega procesa, in sve-
tovanje pri nabavi druge proiz-
vodne opreme. Pomemben del
pogodbenih obveznosti je tudi
selitev dela proizvodne opreme iz
[vice v Argentino, saj se je lastnik
odlo~il, da proizvodni obrat v
[vici zapre.
Tako smo v okviru tega projekta
v dru`bi Talum Servis in in`eni-
ring s pomo~jo strokovne ekipe
iz dru`be Talum Rondelice v
za~etku leto{njega leta zgradili
sodoben livni stroj s pripadajo~o
tehnolo{ko opremo, predprev-
zem v Talumu (FAT) pa je Exal
uspe{no opravil `e aprila. Vsa
proizvedena oprema zapakirana
~aka na odpremo v Argentino,
ocenjen ~as transporta do lokacije
monta`e skupaj s carinskimi
postopki pa je dva meseca.
Skupina sodelavcev iz Talum
Servisa in in`eniringa je skupaj s 
pogodbenimi partnerji ̀ e dokon -
~a la demonta`o predvidene teh-
nolo{ke opreme za prevoz iz
[vice v Argentino ter jo zapakirala
v kontejnerje, nestandardne dele
pa v lesene zaboje. Skupaj je bilo

zapakiranih 48 palet (za 20-fitne
kontejnerje) in 17 lesenih zabo-
jev. Zapakirano opremo je treba
prepeljati z vsaj 33 kamioni vla -
~ilci. Skupina sodelavcev je pla-
nirano delo opravila u~inkovito,
kakovostno in brez po{kodb pri
delu, kar je {e posebej pomem-
bno. Uspeh je plod strokovnega
in vestnega dela vseh sodelujo~ih
pri demonta`i, seveda pa tudi
skrbnega na~rtovanja, priprave in
vodenja demonta`e.
Predvidoma v drugi polovici tega
leta nas ~akata monta`a livnega
stroja in demontirane opreme v
Argentini ter seveda zagon, to~en
termin pa ni odvisen od Taluma,
ampak od drugih dejavnikov.
Podpis pogodbe in realizacija
projekta sta pomemben korak na
poti uresni~evanja strategije sku-
pine Talum, v kateri smo si zasta-
vili ambiciozen cilj: razvoj tehno-
logij s pripadajo~o tehnolo{ko
opremo za aluminijsko industrijo
in prodajo na globalnem trgu.
Realizacija projekta dokazuje, da
v skupini Talum znamo `iveti po
zapisanih vrednotah, saj tega pro-
jekta brez tesnega sodelovanja
strokovne ekipe iz dru`be Talum
Rondelice in strokovnih slu`b v
Talumu, d. d., s projektno skupi-
no iz dru`be Talum Servis in
in`eniring ter z mo~no podporo
Uprave ne bi bilo mogo~e uspe{ -
no izvesti.p

Skupina sodelavcev iz dru`be Talum Servis in in`eniring, ki je opravila demonta`o opreme v

[vici

Livni stroj s pripadajo~o opremo

Talum prodaja tehnolo{ko znanje 
najve~jim in najbolj{im

MAG. MIHAEL HAMER[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^, ARHIV

Talum je z Exalom, enim najve~jih proizvajalcev ekstrudiranih alumini-
jastih doz (aerosolov), podpisal pogodbo o sodelovanju pri izgradnji
sodobne tovarne rondelic. Exal je podjetje v ameri{ki lasti. Izkoristiti
`eli {tevilne poslovne prilo`nosti, ki jih ponuja hitrorasto~i ju`noameri{ki
trg. Odlo~ili so se, da v argentinskem mestu Puerto Mardryn postavijo
lastno proizvodnjo rondelic.
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Obdelava dokumentacije, naro -
~anje materiala in priprava dela
so stekli v za~etku marca, sama
izdelava pa se je za~ela v drugi
polovici istega meseca. Pri pro-
jektu je dnevno sodelovalo v pov-
pre~ju 13 klju~avni~arjev in varil-
cev. 

Projekt je zajemal:
- izdelavo im monta`o podstavka

za silosa s prostornino 250 m3 in
70 m3,

- izdelavo in monta`o stopni{~a
ob silosih vi{ine 20 m,

- izdelavo in monta`o silosa s pro-
stornino 250 m3,

- monta`o silosa s prostornino 
70 m3,

- peskanje in antikorozijsko za{~i -
to navedenih elementov.

Izdelava je bila zahtevna, saj je
skupna te`a celotne podkon-
strukcije za oba silosa, obeh stop-
ni{~ in silosa s prostornino 250 m3

pribli`no 80 ton. 
V Strojnem vzdr`evanju se nismo
prvi~ sre~ali z izdelavo elementov
tak{nih dimenzij in te`e, zato smo
se projekta lotili samozavestno in
z natan~no dolo~enim termin-
skim planom. Projekt je bil velik
izziv za celotno ekipo, saj je bilo
treba delo opraviti kakovostno in
v dogovorjenih rokih. S ponosom
ugotavljam, da nam je to tudi v
celoti uspelo. Investitor ni imel
ve~jih pripomb, manj{e te`ave pa
smo uspe{no re{evali skupaj.
Za vse navedeno gre zahvala prav
vsem sodelujo~im pri tako zah-
tevnem projektu, saj ga brez
dobro opravljenega dela ne bi
mogli uspe{no realizirati. Projekt
bo za nas tudi referenca pri pri-
dobivanju tak{nih in podobnih
poslov v skupini Talum in zunaj
nje.p

TALUM SERVIS IN IN@ENIRING

Izdelava in monta`a 
silosov za glinico

IVAN OGRINC
FOTO: MIRAN JAZBEC, ANDREJ BRUMEN

V za~etku februarja letos je bila podpisana pogodba med podjetjema
Silkem, d. o. o., in Talum Servis in in`eniring, d. o. o. Predmet pogodbe
je izdelava in monta`a silosov za glinico. 
Dokaj obse`en projekt je zahteval brezhibno organizacijo in izvedbo po
investitorjevi dokumentaciji, na kar smo se v OE Strojno vzdr`evanje
temeljito pripravili.



Posebna institucija »Klub AP18«
izvede ob koncu vsakega ~etrtletja
in tudi vsakega leta primerjavo
dose`enih tehnolo{kih rezultatov
v elektrolizah po svetu, ki  prav
tako kot mi uporabljajo tehno lo -
gijo AP18 (180.000 amperske elek-
trolizne pe~i). Iz objavljenih rezul-
tatov je razvidno, da dosegamo v
elektrolizi v Talumu {e vedno
zavidljive rezultate v svetovnem
merilu. Pri porabi elektri~ne ener -
gije, ki je potrebna za eno tono
proizvedenega aluminija, nas pre-
hiteva le elektroliza v Karmoju na
Norve{kem, ki upo rab lja novej{e,
bolj{e (in seveda tudi dra`je) mate-
riale z bolj{imi elektri~nimi in ter-
mi~nimi lastnostmi, medtem ko
smo v doseganju rezultata pri izko-
ristku elektri~ ne ga toka na prvem
mestu. 
Tak{ni rezultati so plod na -
tan~nega in doslednega izvajanja
vseh delovnih operacij v elek-
trolizi, pa tudi vodenja elektrolize
v prilagajanju posameznih para-
metrov, kar je nujno potrebno
zaradi zunanjih vplivov. 
Za izjemne dose`ke in rezultate v
elektrolizi so zaslu`ni predvsem
zaposleni v elektrolizi, tehnologi,
in tisti, ki skrbijo za normalno delo-
vanje delovne opreme ter za oskr-
bo elektrolize z energenti.p

ALUMINIJ   {tevilka 7, stran 6

@e dvanajst let je, odkar smo v
dru`bi Talum uvedli standarda za
ravnanje z okoljem ISO 14001 ter
za varnost in zdravje pri delu
OHSAS 18001. Tako je od 19. do
21. junija BVC (Bureau Veritas
Certi fication) opravil `e ~etrto 
glavno presojo obeh sistemov;
prva je bila izvedena leta 2001.
Zunanja presoja sistema za ravna-
nje z okoljem ISO 14001 ter siste-
ma za varnost in zdravje pri delu
OHSAS 18001 namre~ poteka
enkrat letno, glavna presoja pa se
izvede vsaka tri leta. Tokrat so
sistema za ravnanje z okoljem ISO
14001 ter za varnost in zdravje pri
delu OHSAS 18001 tri dni preso-
jali {tirje presojevalci. Pregledali
so obvladovanje in skladnost z
zahtevami standarda ter zapisali
predloge za izbolj{ave obeh siste-
mov.
Pred zunanjo presojo je bil junija
opravljen tudi vodstveni pregled
obeh sistemov v dru`bah in
dolo~enih slu`bah. V skladu z
zahtevami obeh standardov so
bila na vodstvenem pregledu pre-
gledana naslednja obvezna pod -
ro~ja sistemov:
- realizacija programa za ravnanje

z okoljem ter varnost in zdravje
pri delu {t. 10/11 ter obravnava
osnov za okvirne in izvedbene
cilje za nov program za obdobje
od 2013 do 2015;

- neskladnosti in priporo~ila z
notranjih presoj ter korektivni in
preventivni ukrepi, njihova
u~inkovitost in ocena izpolnje-
vanja zakonskih zahtev;

- informacije, ki so jih poslale
zunanje zainteresirane stranke;

- obvladovanje delovanja dru` -
be/slu`be na podro~ju ravnanja
z okoljem ter varnosti in zdravja

pri delu s pregledom zapisov o
izrednih in incidentnih dogod-
kih;

- realizacija ukrepov s predhod-
nega vodstvenega pregleda;

- druge morebitne spremenjene
okoli{~ine in mo`ne nadaljnje
izbolj{ave.

Na osnovi izvedenega vodstvene-
ga pregleda in izvedene presoje
BVC lahko podamo skupno oce-
no, da sistema za ravnanje z oko-
ljem ter za varnost in zdravje pri
delu delujeta v skladu z zastavlje-
nimi cilji in programi ter ju lahko
opredelimo kot u~inkovita. Tudi
izvedena zunanja presoja je potr-
dila, da sta sistema vodenja dobro
vzdr`evana. 
Ob tej prilo`nosti je bila za vse
zaposlene izdana ~etrta bro{ura
za podro~ja okolja, varnosti in
zdravja. V bro{uri so poleg zave-
zanosti vodstva usmeritvam na
omenjenih podro~jih, zapisane v
skupni politiki skupine Talum,
prikazani tudi pomembni okolj-
ski in varnostni kazalniki po posa-
meznih podro~jih.p

EKOLO[KI OTOK TALUM ALUMINIJ

Sistema za ravnanje 
z okoljem ter za varnost 
in zdravje pri delu sta 
u~inkovita

Elektroliza v Talumu 
se postavlja ob bok 
najbolj{im na svetu

DR. MARKO HOM[AK, 
IZTOK TRAFELA
FOTO: SRDAN MOHORI^

BRANKO JUR[EK
FOTO: SRDAN MOHORI^



Skupina Talum je prijavila dve
inovaciji, za kateri so na{i inova-
torji prejeli bronasto in srebrno
priznanje.

Srebrno priznanje je bilo podelje-
no za inovacijo oziroma projekt
Inovativna tehnologija litja za
visoke mehanske lastnosti alumi-
nijevih zlitin. Pri projektu so sode-
lovali: mag. Dejan Lorber, Ale{
Slana, Sonja Fakin, Leon Hrovat,
Toma` Zemljari~ in Helga Lenart,
vsi zaposleni v dru`bi Talum
Ulitki.
Ideja temelji na nosilnosti alumi-
nijastih ulitkov in se odra`a v naj-
ve~ji dovoljeni napetosti v
dolo~enem prerezu. Z izbolj{ani-
mi mehanskimi lastnostmi so lah-
ko dovoljene napetosti vi{je, kar
pomeni, da je lahko prerez oziro-
ma masa materiala manj{a.
Vi{je mehanske lastnosti prina -
{ajo prednosti predvsem v struk-
turnih delih, kot so nosilci motor-
jev, obesa koles, pesta motorjev,

deli {asije in podobno. Z 20 odsto-
tkov vi{jimi mehanskimi lastnost-
mi lahko pri enaki obremenitvi za
enako vrednost zmanj{amo te`o
kosa. Rezultati so: manj{a poraba
goriva, manj{e emisije v okolje in
ve~ja odzivnost vozila. [e posebej
je pomembno razmerje med te`o
in nosilnostjo pri {portnih vozilih.

Bronasto priznanje smo prejeli za
inovacijo oziroma projekt Opti -
mi ranje proizvodnje in razvoja
ulitkov z uporabo inovativne
informacijske podpore OptimAl.
Pri tem projektu so sodelovali:
Franc Vajda, mag. Dejan Horvat,
Marko ^ulibrk (vsi zaposleni v
Talumu), Sonja Fakin, mag. Dejan
Lorber (oba zaposlena v dru`bi
Talum Ulitki) in Tomi Lendero
(zaposlen v dru`bi Talum Servis
in in`eniring).
Gre za sodoben, odprt, dina mi -
~en informacijski sistem spremlja-
nja proizvodnih parametrov, ne
glede na tip ali vrsto proizvodnje

(kosovna, procesna, naro~ni{ka).
Sistem je popolnoma integriran v
obstoje~e okolje, vendar ga je
mo~ implementirati tudi popol-
noma samostojno v katero koli
drugo proizvodnjo okolje. Mogo -
~e ga je namre~ uporabljati popol-
noma samostojno ali pa ga lahko
relativno enostavno integriramo z
razli~nimi sistemi ERP.
V proizvodnji ulitkov so klju~ni
dejavniki uspeha nizki proizvod-
ni stro{ki, visoka produktivnost,
maksimalna kakovost in kratek
razvojni cikel pri uvajanju novih
proizvodov. Informacijska pod-
pora OptimAl izhaja iz potreb
uporabnika in je zasnovana kot
orodje za spremljanje in optimi-
ranje celotnega proizvodnega
procesa ulitkov. Z upo{tevanjem
specifi~nih informacij in popolno
integracijo sistemov SCADA in
ERP zni`amo potrebno ro~no
interakcijo s sistemom na nujni
minimum. Ker se ve~ina potreb-
nih podatkov pridobi iz sistema

SCADA ali ERP, se pove~ata to~ -
nost podatkov in koli~ina sprem-
ljanih vplivnih parametrov. To
nam omogo~a, da pri analizah
kakovosti in produktivnosti ugo-
tavljamo tudi take parametre, kot
sta na primer temperatura in
vla`nost okolice in podobno.
Zasnova sistema je taka, da je za
uporabnika ~im bolj naravna in
enostavna: uporaba zelene in
rde~e barve za prikaz raznih vred-
nosti, ki so znotraj ali zunaj pred-
pisanih mej; grafi~ni prikaz na~rta
proizvodnje za la`je iskanje stro-
jev in nalogov, na katere se
vna{ajo podatki; stroji in proizvo-
di so na vnosnih formah ponazor-
jeni s slikami, da si uporabniki
la`e ponazorijo trenutno proiz-
vodno aktivnost. Za potrebne
ro~ne vnose se v najve~ji mo`ni
meri uporablja tehnologija ~rtne
kode.
Inovatorje je ob teh dose`kih
sprejel tudi predsednik Uprave
Taluma Marko Drobni~ in jim
izrekel posebno pohvalo v imenu
celotne Uprave. Poudaril je, da
inovativnost v Talumu ni sinonim
za posamezno izbolj{avo, temve~
postaja na~in razmi{ljanja. Dina -
mi~ ne spremembe v poslovnem
okolju podjetja zahtevajo hitre,
inovativne odzive v vseh segmen-
tih poslovanja. V Talumu na
podro~ju tehni~no-tehnolo{kih
inovacij dosegamo zadovoljive
rezultate, ve~ pozornosti pa v zad-
njem ~asu posve~amo tudi tako
imenovanemu netehnolo{kemu
inoviranju. ̂ e nam bo uspelo pro -
iz vode nadgraditi s celovito po -
nudbo povezanih storitev in zna-
nja, bomo dosegali vi{je dodane
vrednosti in si izbolj{ali polo`aj
na medpodjetni{kem globalnem
trgu.p
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Srebrno in bronasto priznanje
za skupino Talum
[tajerska gospodarska zbornica je podravskim inovatorjem na izboru
za najbolj{o inovacijo Podravja letos podelila 23 priznanj, od tega 2
zlati, 8 srebrnih, 4 bronaste in 9 diplom. V prijavljenih inovacijah je sode-
lovalo ve~ kot 70 inovatorjev, od teh 10 zaposlenih v skupini Talum.  

MAG. KARMEN JO[T
FOTO: ARHIV

Z leve Franc Vajda, mag. Avgust [ibila, mag. Dejan Lorber, Marko ^ulibrk, Leon Hrovat, mag.
Karmen Jo{t in Dejan Horvat

Inovatorje je sprejel predsednik Uprave Taluma Marko Drobni~
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Praznoval
sem v
dru`bi 
godbenikov

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^, ARHIV

Hinko Dasko

Hinko Dasko je najbr` po mnenju
vseh, ki ga poznajo, prva trobenta
Talumovega pihalnega orkestra. V
njem igra ̀ e celih 45 let. Tudi zapo-
slen je bil v Talumu. Sedaj je na{
upokojenec in letos je dopolnil 70
let. Vse to so razlogi za tokratni
intervju.

INTERVJU
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V Talumu – takratnem TGA – si bil
zaposlen kot elektrikar. Kdaj se je
za~elo in kako je bilo takrat hoditi
v slu`bo?

Leta 1968 sem se poro~il, zato sem
se iz Maribora preselil v Lovrenc
na Dravskem polju. V TGA sem
bil v delovno razmerje sprejet 18.
decembra 1968. V tistem ~asu sem
bil novinec in ob prejemu prve
pla~e sem mislil, da so se zmotili.
Moj predpostavljeni mi je pove-
dal, da sem bil dele`en vi{ka.
Lepo je bilo hoditi v tako slu`bo,
v kateri ni bilo {ikaniranja,
to`arjenja in podobnih re~i.

Kako dolgo si delal v Talumu oziro-
ma v TGA?

V Talumu sem delal v letih od
1968 do 1995 kot kvalificirani
elektrikar in po dodatnem {olanju
kot delovodja. Za~el sem pri
vzdr`evanju in kon~al v oddelku
za kontrolo kakovosti. 

Ko si {e delal v »fabriki«, si zamen-
jal mnoge direktorje. Kaj bi lahko
povedal o njih?

^e bi se dotaknil dela direktorjev,
bi izpostavil dvoje imen. V
Grünfeldovem mandatu je bil za
delavce raj. Vsak komentar je
odve~. Drugo ime je Danilo
Toplek. V ~asu njegovega voden -

ja je Talum postal moderno in
uspe{no podjetje.

Zamenjal si tudi dru`beni sistem,
iz socializma smo pre{li v kapita -
lizem. Kako si to do`ivel in kaj
meni{ o tem?

Kot ve~ina dr`avljanov Slovenije
sem se tudi jaz veselil odcepitve
od nekdanje Jugoslavije. Vendar
se ni razvilo v tako smer, kot smo
pri~akovali. Vse se je izrodilo v
korist manj{ine. Polna u{esa `e
imam besed, kako lepo je v demo-
kraciji in da so nas re{ili svin~enih
~asov. Hvala bogu, da sem si v
svin~enih ~asih zgradil hi{o.

Vmes pa si neprestano igral
trobento. Pri tovarni{kem orkestru
si za~el igrati pred 45 leti. Takrat
so mu najbr` rekli godba na pihala. 
Kako je bilo to?

Ko sem leta 1968 pri{el h godbi
na pihala, sem bil med mlaj{imi
godbeniki. V njej je igralo 17 de -
lavcev TGA. Vadili smo ve~inoma
mar{e in kak{no koncertno sklad-
bo. Igrali smo na pogrebih, pro-
slavah in podobnih dogodkih.
Uniforme smo imeli stare, tudi
instrumenti so bili potrebni
menjave.

Orkester je imel vzpone in padce.
Neko~ je skoraj propadel, men-

javali so se dirigenti, predvsem
starost godbenikov pa je bila tista,
ki ni ravno vzbujala upanja v lep{o
prihodnost. Kako si do`ivljal vse
to?

Leta 1969 je godbo prevzel Jo`e
Matja{i~. Dobili smo nove unifor-
me v francoskem slogu. Novi diri-
gent je bil dober organizator, saj
smo dosti gostovali in potovali.
Vzdu{je v godbi je bilo takrat
dobro. Stanje pa se je v letu dni
zelo spremenilo, saj so starej{i
godbeniki od{li, mladih pa ni bilo.
Pri{lo je celo do konflikta s kapel-
nikom in mera je bila polna, god-
ba je bila tik pred propadom.
Toda bilo je nekaj godbenikov, ki
jim za godbo ni bilo vseeno. Da
bi se strasti pomirile, sem predla-
gal za~asnega dirigenta. Anga`i -
ra li smo prof. Antona Horvata, ki
je ̀ e vodil ptujski pihalni orkester.
Zaradi novega kapelnika se je
godbi priklju~ilo nekaj godbeni-
kov. Stvari so se umirile, dobili
smo nove uniforme. Na tekmova-
njih smo se dobo odrezali, hodili
smo na rekreacijo v Crikvenico.
Vzdu{je se je popravilo.
A vedelo se je, da tako ne bo {lo
dolgo. Odbor godbe je objavil
razpis za novega dirigenta. Dobili
smo akademsko izobra`enega
dirigenta [tefana Garkova. Diri -
gent je skupaj z odborom godbe
predlagal malo glasbeno {olo, ki

je bila v osnovni {oli v Kiri~evem.
Prijavilo se je kar lepo {tevilo
{olarjev, ki sedaj tvorijo jedro god-
be. 

Danes je vse druga~e. Orkester
kipi od mladosti. Kako se po~uti{
med mladimi?

Seveda je ponos igrati v mladem
orkestru. Imam ob~utek, da so me
vzeli za svojega. Jaz sem zanje
»stric Hinko«.

Zdaj v orkestru pripravljate `e po
dva koncerta na leto v dvorani
restavracije Pan. Tudi odnos do
programa se je zelo spremenil.
Filmska glasba, plesna glasba …
Ni~ ve~ samo kora~nice. Kako to
do`ivlja{?

To je velik obrat v orkestru. Vse
je odvisno od dirigenta. Ima voljo
in ve, kaj ho~e. Seveda je treba na
vajah vlo`iti {e ve~ truda.

Za na{e razmere pritegnete zelo
veliko obiskovalcev. Radi vas
poslu{ajo. Kak{en je ob~utek, ko
igra{ pred polno dvorano?

Za nas godbenike je to veliko, saj
se po koncertu vedno analizira
nastop. Moram dodati, da v orke-
stru vladata izredno vzdu{je in
kolegialnost.

»Moram dodati, da v orkestru vladata izredno vzdu{je in kolegialnost.« 
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Kak{en je odnos med orkestrom
in Talumom?

Orkester ima sre~o, da sta imela
prej{nji predsednik uprave Dani -
lo Toplek in sedanji Marko
Drobni~ izreden posluh za god-
bo. Z orkestrom so veliki stro{ki.
Instrumenti, uniforme, dirigent ...
Sre~a je tudi, da se Darko Ferlinc
anga`ira v dobrobit orkestra kot
vez med Talumovo Upravo in
orkestrom.

Kaj pa tvoja druga glasbena kari-
era? Dolgo si bil ~lan ansambla
Toneta Kmetca.

^lan Ansambla Toneta Kmetca
sem postal leta 1965. Njegov ~lan
sem bil natanko 30 let. 

Veliko ste nastopali na doma~ih
koncertih pa tudi v tujini. Ima{ kaj
lepih spominov na te nastope?

Ansambel Toneta Kmetca je pos-
nel 23 kaset in plo{~. Nastopali
smo po Evropi in doma, omeniti
pa moram dve turneji po Kanadi
in Ameriki, leta 1979 in 1981.
Vsaka je trajala 50 dni.
Na takih gostovanjih je sre~anje z
rojaki ganljivo. Nekateri niso
videli doma tudi po 30 let. Vse jih
je zanimalo: kaj se dogaja doma,
kako se `ivi in podobno. Potre -
bo val bi kar nekaj strani, da bi lah-

ko predstavil vse dogodke in
sre~anja na turnejah ~ez lu`o.
Nam lahko zaupa{ kako prav
posebno do`ivetje?

Na letalu iz Montreala v Zürich sta
bila tudi dva mladoporo~enca,
ona v beli, dolgi obleki. Sedela sta
takoj za menoj. Ko se je let umiril
(leteli smo z jumbo-jetom), sem
opazil, da se mi pribli`ujeta pilot
in stevardesa, prva s {ampanjcem
in kozarci. Najbr` so mislili, da
spadam k njima, zato sem bil
dele`en {ampanjca in prigrizka.

Ko te ~lovek gleda, kako igra{
trobento, se mu zdi, da je to ~isto
preprosto. Ampak za to je najprej
potrebno trdo delo. Ti ima{ neko
posebno sposobnost igranja, po -
se ben talent, ki ga drugi nimajo,
~eprav prav tako igrajo. Kdo te je
u~il igranja trobente?

Za~etki igranja na trobento segajo
v leto 1957, ko sem se za~el u~iti
igrati na ta instrument pri
voja{kem godbeniku, tudi diri-
gentu Mladinske godbe na pihala
Tezno v Mariboru. Ko sem bil
malo starej{i, sem `e igral v
ansamblu. Potem me je v ansam-
bel povabil Jo`e Kre`e, ki je imel
v Mariboru ̀ e precej znan ansam-
bel. Spominjam se nastopa v
Gradcu v Avstriji, na otvoritvi
gra{kega sejma. Takrat sem bil
prvi~ v tujini. Med igranjem sem
hodil v srednjo glasbeno {olo kot
izredni u~enec.

Vrniva se k orkestru. Za prihodnost
se najbr` ni treba bati. 

Za zdaj se prihodnosti ni treba
bati, saj se pogosto pridru`ujejo
mladi glasbeniki. Dokler bo trend
tak{en, je prihodnost zagotovlje-
na.

Misli{, da se bo orkester kakovost-
no {e dvigoval? Kaj bi bilo pravza-
prav treba narediti, da bi se?

Vrzeli v orkestru bi bilo treba
zapolniti z novimi glasbeniki in v
prihodnosti dokupiti nekatere
instrumente, na primer pavke.

Svojih 70 let si najbr` praznoval
ve~krat, enkrat tudi s kolegi iz
orkestra. Kako je bilo?

Najlep{i je vsekakor trenutek, da
do~aka{ 70 let in ga praznuje{ v
dru`bi godbenikov. V Lovrencu
je bilo tisti ve~er pri meni doma
zelo veselo! Godbenike, harmo-
niko in petje je bilo sli{ati do poz-
nih ur.

Glasbeno se najbr` {e ne misli{
upokojiti. Bomo ~ez pet let prazno-
vali tvojega glasbenega abrahama
v orkestru?

Odvisno od zdravja. ̂ e bo zdr`a -
lo, zakaj pa ne?

Kaj pa tvoje »Ti{ine«? Na poko pa -
li{~u {e vedno videvamo tvojo

toyo to. Tebe tako in tako ne more-
mo videti, samo tvojo trobento
lahko sli{imo.
Res je, na pogrebih {e vedno
igram Ti{ino. @e 25 let. Za~elo se
je pa tako: sodelavcu Fabijanu je
umrl o~e in Oto me je prosil, da
bi zaigral Ti{ino. Odzval sem se
in na ptujskem pokopali{~u prvi~
zaigral to skladbo. Mislil sem, da
bo to pa~ enkrat in kon~ano. Pa
nista minila niti dva dneva, ko sem
imel {e eno ponudbo. In tako
naprej in se je za~elo.

Povej nam tisto anekdoto … (ko
si upokojencem povedal, naj te
zdaj poslu{ajo, ker te na poko -
pali{~u ne bodo ve~ sli{ali).

Nerad govorim o tem, ampak
vedno se najde kdo, ki re~e kole-
gu: »Vidi{, ko ti on zaigra, je vsega
konec.«

Kot smo lahko videli na zadnjem,
poletnem koncertu v restavraciji
Pan, ko so ti na oder prinesli torto
za dvojni jubilej, te imajo mladi zelo
radi. Najbr` je to dober ob~utek.

Bilo je ganljivo in prisr~no, samo
to lahko re~em. 

[e enkrat ~estitke za 70. rojstni
dan in za 45 let igranja v
Pihalnem orkestru Talum. Hvala
za pogovor.p

»Za zdaj se prihodnosti ni treba bati, saj se pogosto pridru`ujejo mladi glasbeniki.« 

Tako Hinko igra Ti{ino Ko je sodeloval z ansamblom Toneta Kmetca (Hinko drugi z desne)



Prvi~ so se ga udele`ili  pionirski
desetini in `enska desetina
na{ega dru{tva. Tekmovala je tudi
desetina veteranov in mo{ki dese-
tini kategorije A in B. 
Z dose`enimi rezultati smo lahko
zelo zadovoljni, saj je desetina
pionirk dosegla prvo mesto, ̀ ens-
ka desetina drugo in mo{ka
desetina B prvo mesto. Za tako
dobre rezultate je bilo potrebne
kar precej vaje, kar {e posebej vel-
ja za pionirske desetine, saj so ti
{ele v preteklem letu za~eli spoz-
navati  delo v gasilstvu. Za dose -
`en rezultat so v veliki meri
zaslu`ni mentorji. Tudi `enska
desetina je pri~ela z intenzivnimi
pripravami dobra dva meseca
pred tekmovanjem. Ve~ina se je
z gasilskim orodjem sre~ala prvi~,
zato je dose`eno drugo mesto na
ob~inskem tekmovanju tako za
tekmovalke kot za vse nas, ki smo
pomagali pri vajah z nasveti,
toliko bolj pomembno.
Z dose`enimi rezultati vseh de -
setin na tem tekmovanju smo zelo
zadovoljni, za bolj{e dose`ke pa
bo treba {e povaditi, saj {e vedno
velja, da vaja dela mojstra.p
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Prostovoljno gasilsko dru{tvo (PGD) Talum 
se je ob~inskega tekmovanja 
udele`ilo s kar {estimi desetinami

V {portnem parku v Lovrencu je 16. junija potekalo gasilsko tekmovanje,
ki ga je organizirala Gasilska zveza Kidri~evo. Tekmovanja se je udele`ilo
6 desetin iz Gasilskega dru{tva Talum. 

Veterani se trudijo, mogo~e pa bo

Desetina A med vajo

Na{i tekmovalci

MARJAN RAMPRE
FOTO: MARJAN RAMPRE



V obrazlo`itvi priznanja je bilo
zapisano:
»Skupaj zmoremo skoraj vse je 
slogan skupine Talum in z njim
povezane restavracije Pan, katere
skupna vez so vrednote: odprtost
in sodelovanje, ustvarjalnost in
podjetnost, skrbnost in odgovor-
nost, znanje in odli~nost, vztraj-
nost in zavzetost, ki jih v dru`bi
cenijo, spo{tujejo in v skladu z nji-
mi tudi ̀ ivijo. Pri svojem delu sle-
dijo smernicam in trendom, ki jih
pri~akujejo gostje. @elijo ostati v
dru`bi najbolj{ih.«
Poslanstvo restavracije Pan je pri-
prava naravno pripravljenih
toplih obrokov za zaposlene v
skupini Talum. Na lokaciji resta-
vracije Pan organiziramo dru`ab -
ne in poslovne dogodke ter pri-
reditve za skupine od 10 do 400
gostov. Na lokacijah zunaj resta-
vracije pa pripravljamo catering
za skupine. 
Vizija restavracije Pan v nasled-
njem letu je postati najuspe{nej{a
restavracija za prireditve v {ir{i
ptujski regiji. Na{e vodilo je ostati
prepoznavni po ponujanju odli~ -
nosti in udobnosti za gosta.
^eprav ne boste vedeli natanko,
zakaj se v restavraciji Pan tako
dobro po~utite, se spomnite, da
najlep{e stvari vedno sestavljajo
majhne pozornosti. Med opazo-
vanjem drobnih stvari in detajlov
boste za~utili, da jih je nekdo res
pripravil in delal s srcem. Do vo -
lite, da se vas ta ~arobnost dotak-
ne. Navdu{eni boste, ko jo boste
za~utili, in zaradi tega se boste
vedno znova vra~ali – tako kot ̀ e
mnogi pred vami.
Grb Ob~ine Kidri~evo ob leto{ -
njem ob~inskem prazniku jemlje-
mo kot priznanje, izziv in nagrado
za dosedanje delo in delo v pri-
hodnosti. Vsekakor je to prizna-
nje in pohvala delavcem restavra-
cije Pan, ki so v kratkem ~asu
sprejeli vizijo in spremenili misel-
nost, bili pripravljeni delati ve~ in

bolj zahtevno. To zagotovo pove,
da gre za ljudi, ki imajo radi svoj
poklic, ki se znajo odzivati na
obremenitve in kakovost in se
veselijo zadovoljnega gosta. K
temu je veliki meri pomagalo tudi
dejstvo, da nas skupina Talum
podpira, da verjame v na{e ideje
in poskrbi, da se lahko skupaj
promoviramo s hrano ob izrednih
dogodkih.
Danes so se pogledi na hrano,
nudenje pija~ ter odnos med
gostom in zaposlenimi bistveno
spremenili v primerjavi s tistimi
pred desetletjem. Na to gledamo
kot na zgodbo, v kateri se zdru -
`u je ve~ fiziolo{kih in ~ustvenih
komponent. Vsi ti dejavniki se
morajo zdru`iti in izraziti pri vsa-
kodnevnem obroku ali tudi le pri
posedanju ob kavi ali drugi pija~i
v izjemno lepi zasen~eni atmos-
feri na{ih notranjih ali zunanjih
prostorov. Obnovljeni prostori, ki
s sodobnimi linijami in barvami
vplivajo na eleganco in dobro
po~utje na{ih gostov in tudi nas
zaposlenih, nam dajejo nov nav-
dih za nove izzive in nam ob kon-
kurenci ne dovolijo spati.  
Trendi, hitre prilagoditve, odzivi
na zahteve in `elje trga so zmeraj
prisotni tudi v gostinstvu. S kak{ -
no mero jih zajemamo, je pred-
vsem odvisno od strukture in
posamezne skupine gostov, pa
tu di od njihovih potreb in `elja,
zagotovo pa velja: {e preden smo
dodobra ulovili trende in prilago-
ditve, se `e oziramo po novih.
Skupaj s skupino Talum in zapo-
slenimi v restavraciji Pan smo
uspe{ no zavrteli kolesje in upa-
mo, da ga bomo dolgo uspe{no
vrteli. 

@elimo vam, da bi se v restavraciji
Pan v Kidri~evem dobro po~utili,
u`ivali v okusni hrani in se sre -
~evali s hitrimi in prijaznimi nata-
karji.p
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VITAL

Ob~insko priznanje restavraciji Pan

VLADO PIGNAR
FOTO: SRDAN MOHORI^

Dru`bi Vital, d. o. o., v sklopu katere deluje restavracija Pan, je Ob~ina
Kidri~evo letos podelila priznanje grb Ob~ine Kidri~evo. Priznanje je bilo
podeljeno na proslavi ob ob~inskem prazniku. 

Direktor dru`be Vital Vlado Pignar prejema priznanje iz rok `upana Antona Leskovarja

Grb ob~ine Kidri~evo



ALUMINIJ   {tevilka 7, stran 13

»Ideja o gojenju industrijske kono-
plje ni nova, saj sta o tem raz mi{ -
ljala `e prej{nji direktor podjetja
Revital gospod Stane Medik in
prej{nji ~lan Uprave Taluma gos-
pod Bojan @igman,» nam je zau-
pala direktorica podjetja gospa
Brigita A}imovi}. Zaradi zakon-

skih zahtev v tistem obdobju, ki
tej ideji niso bile naklonjene, so
zamisel opustili. 
Ko se je dru`ba po petnajstih letih
osvobodila predsodkov in se sez-
nanila o konoplji,  je postala tudi
ta ideja sprejemljiva. Marca 2012
so na pribli`no 8  hektarjih pose-
jali prvo konopljo. Pridelek je
zadovoljil  pri~akovanja tako po
koli~ini kot po kakovosti. Polo vi -
co semen so prodali kupcem za
nadaljnjo predelavo, drugo polo -
vi co pa kot semena za u`ivanje
oziroma so jih stisnili in prodajali
v obliki konopljinega olja ter
konopljine moke. Kljub temu, da
se je konoplja v vseh teh letih

nekoliko osvobodila negativnega
predznaka, pa ljudje {e vedno ne
poznajo njene {iroke uporabne
vrednosti. 
Namen dogodka je bil seznaniti
obiskovalce o konoplji in jim
omo go~iti vpogled v kulinariko,
gradbeni{tvo ter tekstilno indus-
trijo, kjer je konoplja postala ne -
pogre{ljiv material ali dodatek.
Zaposleni v podjetju Revital so na
pobudo direktorice obiskovalce
presenetili s svojimi izvirnimi
kulinari~nimi dobrotami. Tako
smo lahko poku{ali konopljino
pivo, sladoled, pecivo in druge
dobrote. Gospoda Dejan Rengeo
in Mirko Hudl sta spregovorila o
vzgoji in predelavi konoplje. Na
koncu smo se posladkali {e z
izvrstnimi konopljinimi pala~in -
ka mi.

Zanimivosti 
(povzeto po Wikipe diji)

- Znanstveno ime konoplje je
Cannabis sativa. Lo~imo tri pod-
vrste: Cannabis sativa (navadna
konoplja), Cannabis indica (in -
dij ska konoplja) in Cannabis
ruderalis. 

- ^lovek je odkril konopljo 15.000
– 5.000 pr. n. {t.

- Prvi so konopljina vlakna
uporabljali v Mezopotamiji in
anti~nem Egiptu, kjer so jih do -
dajali glinenim zidakom kot
sredstvo oja~itve. 

- Ameri{ko Deklaracijo o neod-
visnosti so pisali na konopljin
papir. 

- Mona Liza je naslikana na lesu z
barvami, ki bazirajo na kono-
pljinem olju.

- Gojena in priljubljena je bila tudi

na slovenskih tleh, o ~emer
pri~ajo narodne pravljice in
pripovedke.

- [olski u~beniki so bili do leta
1880 narejeni iz konoplje. Tudi
80 % tekstila so vse do leta 1820,
ko je bil izumljen stroj za od -
stran jevanje bomba`evih se -
men, izdelovali iz konoplje.

- Povsem legalno je bilo v ZDA
pla~evanje davkov s konopljo
med leti 1631 in 1800, poleg tega
je bilo med 17. in 18. stoletjem
ne-gojenje konoplje po zakonu
sankcionirano.

- V Virginiji je bila med leti 1763
in 1769 zagro`ena zaporna
kazen za tiste, ki so  nasprotovali
gojenju konoplje.

- Do 20. stoletja je bila konoplja
najve~ji pridelek v {tevilnih
zveznih dr`avah ZDA. Leta 1850
je zvezna dr`ava Kentucky
pridelala 40.000 ton konopljinih
vlaken.

- Najstarej{e najdi{~e konopljinih
izdelkov sega v obdobje pred
12.000 leti, le`i pa na obmo~ju
dana{nje Kitajske. Tam so na{li
ostanke pe{~enih loncev, kate -
rih povr{ino so krili vzorci iz
konopljinih trakov.

- Blago iz konoplje naj bi izdelo-
vali `e v 8. tiso~letju pr. n. {t. 

- Leta 1916 je ameri{ka vlada
predvidevala, da bomo do leta
1940 ves papir proizvajali iz
konoplje, zato ne bo ve~ potreb-
no sekati dreves. [tudije so
pokazale, da bi 1 hektar kono-
plje lahko nadomestil 4,1 hektar
dreves.p

REVITAL

Konoplja – pozabljeni zaklad

BRIGITA A^IMOVI^,
ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Predzadnjo junijsko soboto je podjetje Revital organiziralo zanimiv dogo-
dek, na katerem so obiskovalce seznanili s {iroko uporabno vrednostjo
te dolga leta po krivem prezrte rastline.

Kulinari~ne dobrote iz konoplje, ki jih je ponujala Danica Repnik
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Kulturno dru{tvo Simon Gregor -
~i~ Velika Nedelja deluje `e 114
let, saj je bilo ustanovljeno ̀ e leta
1893. Trenutno delujeta gleda-
li{ka in tambura{ka skupina. Od
leta 1997 se v dru{tvu intenzivno
ukvarjajo z velikimi gledali{kimi
projekti na prostem.
Tako so na prostem postavili ljud-
sko igro Miklova Zala (dve sezo-
ni), zgodovinske igre Celjski grofi,
Jezusovo `ivljenje in Mlinarjev
Janez ter komedije Zadrega za
zadrego, Pricoprani `enin iz
Amerike, Trije va{ki svetniki, Dve
nevesti in Gostilna pri Mal~ki. V
devetih sezonah si je te predstave
ogledalo 46.000 obiskovalcev.
Poletne predstave so vedno konec
junija in v za~etku julija.
Ob tem pa nastopajo tudi na
razli~nih odrih po Sloveniji in
sodelujejo na tekmovanjih ama-
terskih gledali{kih skupin za
Linhartovo priznanje. Leta 2006
so s predstavo Trije va{ki svetniki
med 150 amaterskimi skupinami
zasedli prvo mesto v Sloveniji in
tako postali dr`avni prvaki med
ljubiteljskimi gledali{~i za leto
2006. Sodelujejo tudi na raznih
drugih podobnih sre~anjih. Tako
so na 19. ^ufarjevih dnevih na
Jesenicah, najve~jem slovenskem
festivalu ljubiteljskih gledali{~,
izmed treh mo`nih nagrad `irije
dobili vse tri nominacije ter osvo-
jili prvo mesto za glavno `ensko
vlogo, ob tem pa {e 2. mesto
ob~instva in zaostali samo za
doma~ini.

Upajo, da so gornje reference
dovolj veliko jamstvo za obisk
katere izmed njihovih predstav v
dvorani ali na prostem. 

Vir: http://kdvelikanedelja.si/
pages/kulturno-drustvo-simon-
gregorcic-velika-nedelja.php

V prostem ~asu igra Vlado v dram-
ski skupini Kulturnega dru{tva
Velika Nedelja, katerega ~lan je ̀ e
zelo dolgo. Najprej je »peja« v
oktetu, nato pa je osem let plesal
v folklorni skupini dru{tva. Nekaj
~asa je igral tudi pri tambura{ih.
Sedaj ̀ e 22 let sodeluje v dramski
skupini. 
Za~elo se je tako, da so pri pred-
stavi Miklova Zala potrebovali
plesalce iz folklorne skupine.
Takrat je prvi~ nastopil v gleda -

li{ki predstavi. Potrebovali pa so
tudi nekoga za igro. Dali so mu
besedilo, ki se ga je moral nau~iti.
In tako je za~el igrati. Najprej male
vloge, kasneje tudi ve~je. Po raz-
padu folklorne skupine se je
popolnoma posvetil igranju.
Nastopal je v Miklovi Zali kot ple-
salec in v vlogi va{~ana, v Celjskih
grofih, v Jezusovem ̀ ivljenju je bil
apostol Juda, zaigral je tudi v
Mlinarjevem Janezu. Zadnje tri
sezone nastopa v Jesenski poroki
kot va{ki samec Viktor.
V »fabriki« ga zaradi te vloge
namesto Vlado kli~ejo kar Viktor.
Pravijo pa mu tudi »na{ glumac«.

Kulturnemu dru{tvu se je
pridru`il predvsem zaradi dru -
`enja, pa tudi zato, ker skupina
resni~no dela s srcem. Njihov
re`iser Ton~ek @umbar (brat
na{ega energetika Milana @um -
barja) je hkrati pisec dramskih
besedil in gonilo skupine.
Poseben ~ar igranja je v tem, da
se lahko v predstavi prelevi v dru-
go osebo. Delo je sicer naporno,
ni pa te`ko, ker igra z velikim
veseljem. Pravi, da je za starej{e,
kot je on, te`ava v tem, da si je
besedilo te`ko zapomniti. Toda z
vajo se dose`e vse. 
Tudi sam je `e pozabil besedilo.
Sicer imajo {epetalko, toda ko
igrajo na prostem, jo v~asih slabo
sli{ijo. Takrat pa~ improvizira.
Paziti pa mora, da s tem ne zmede
soigralca. Toda tak{ne stvari se

dogajajo tudi profesionalcem.
Letos so odigrali `e devet pred-
stav Jesenske poroke 3.
Ker igrajo predvsem na prostem,
so ve~krat odvisni od vremena.
Tudi pred de`jem so `e morali
kdaj zbe`ati. Igralci in gledalci.
Prav letos jih je de` `e pregnal.
Skupaj z njimi pa {e 850 gledalcev.
Predstavo bodo morali zato za
isto publiko ponoviti v avgustu.
Igranje je u`itek, lahko pa je tudi
naporno. V~asih igrajo zaporedo-
ma v ~etrtek, petek, soboto in
nedeljo. Vsaka predstava traja do
23. ure. Potem je treba pospraviti.
Sledi ve~erja in stvar se zavle~e

Igralec

Vlado Me{ko se je zaposlil v Talumu (takrat {e TGA) `e leta 1979.
Danes dela v strojni delavnici dru`be Talum Servis in in`eniring. Povabili
smo ga, da nam pove kaj o svojem konji~ku – ljubiteljskem igralstvu.

»Poseben ~ar igranja je v tem, da se lahko v predstavi prelevi v drugo osebo.«

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^, ARHIV

REPORTA@A

Vlado med igro ...



Nastopa in tekmuje po vsem sve-
tu, in to s svojim velikim motoci-
klom KTM Duke 690. Letos je pre-
mierno pokazal novo predstavo,
ki jo je poimenoval »Rock On stunt
show«. Poleg spektakularnega
»driftanja« – drsenja skozi ovinke
ob ekstremnih nagibih – in vo`nje
po sprednjem in zadnjem kolesu,
vzvratni vo`nji ter obratu za 180°
je pokazal {e najnovej{o pogrun-
tav{~ino: »gore~o roko«, ki je v
bistvu iz lesa izdelan njegov pre-
poznavni znak, a v velikosti nekaj
metrov. Ob~instvo je bilo nad
ognjenim znakom navdu{eno.
Seveda Rok zaneti ogenj v pov -
sem svojem slogu. Do po asfaltu
razlitega bencina se pripelje po
zadnjem kolesu. Za del~ek sekun-
de se nagne nazaj celo prek 90°
naklona in z `eleznim »wheelie
barom« ali po na{e s pre~ko,
kamor stopi med vo`njo po zad-

njem kolesu, z iskrami zaneti
ogenj. Nad predstavo je bil nav-
du{en tudi David Coulthard,
nekdanji dirka~ formule ena.

http://www.rokbagoros.com/en
/news/show_reel_2012, http://
ava.rtvslo.si/predvajaj/rok-baga-
ros-virtuoz-na-motornem-kole-
su/ava2.170637053/

V Talumu smo ga za trenutek
videli `e lani, letos pa je ob kocu
junija in v za~etku julija v na{ih
starih obratih s svojo ekipo iz
Nem~ije snemal nov videospot.
[e eden torej, ki ga je za~aralo
na{e okolje, pa ~eprav stara hala
B in njena okolica. Kaj bo oziroma
je nastalo iz tega, bomo videli
jeseni. Do takrat pa se bomo
zadovoljili s fotografijo njegovega
skoka izpod hale B.p
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do enih. Zjutraj pa je treba v
slu`bo. Vendar se vse pozabi, ~e
so ljudje s predstavo zadovoljni. 
Igrajo predvsem doma, ker so
predstave zahtevne. Potrebujejo
veliko tehni~nih pripomo~kov.
Prenosne mikrofone, lu~i, me {al -
ne mize … 
Ko sva se pogovarjala, je povedal,
da naj ne pi{em preve~. Ni bil

ravno zgovoren. Mislim, da je na
odru bolj suveren kot v pogovoru.
In najbr` se to za igralca tudi spo-
dobi. 
Mogo~e bomo Vlada kdaj videli
tudi na odru v na{i restavraciji
Pan. Najbr` ne bi bilo slabo.p

Spektakel 
na motorju

Rok Bagoro{, Prekmurec iz Murske Sobote, je po le enem letu nasto-
panja in treninga z velikim motorjem postal eden najbolj{ih »stunt voz-
nikov« na svetu.

»V »fabriki« ga zaradi te vloge namesto
Vlado kli~ejo kar Viktor. «

DARKO FERLINC
FOTO: DARKO FERLINC

REPORTA@A

Rokov skok

... in v slu`bi
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Srna je pri{la na ~e{nje. Foto: Du{an Brglez. Slap Boka. Foto: Stanko Jus.

Son~nica v naro~ju akacije. Foto: Ivan Mazera.

Mali oki~ 33. Foto: Petar Markoti}. Voja{nica iz 1. svetovne vojne na Sori{ki planini. Foto: Stanko Jus.

Fotografije meseca

FOTOGRAFSKA STRAN
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Tako kot vsi drugi ljudje iz mesa
in krvi imam tudi sama dneve, ko
sem kaktus. Te`ko opi{em,
kak{no je stanje kaktusa. Morda
~uden koktajl `enske te~nobe v
kombinaciji z zajedljivostjo, ne -
po srednostjo in pomanjkanjem
diplomatskega takta. Takrat so v
nevarnosti preve~ napihnjeni
baloni in sladki bomboni. In ker
je danes en tak kaktusovski dan,
bom sku{ala tole kolumno napi-
sati kar se da ne`no, da bo mo{ki
ego ~im manj prizadet. Seveda
sem hotela najprej napisati ko -
lumno o `enskem multipraktiku
v podobi sodobne Eve, ki dostoj-
no zastopa osebno tajnico, hi{no
negovalko, sesalnik za prah, pral-
ni stroj, varu{ko, psihologa, »kel-
narco«, »kuharco« in {e in {e. Pa
ne bom. Pustimo feministi~ne
teme za druge, bolj prijazne oko-
li{~ine. Zato, dragi Adami, naj bo
tokratna kolumna namenjena
temu ~udnemu ~asu, ki od vas
zahteva uspe{no transformacijo v
mo{kega enaindvajsetega stole-
tja. ^e bolje pomislim, sploh ni
lahko biti mo{ki v tem tranzicij-
skem obdobju preoblikovanja
udoma~ene Eve v samostojno,
neukrotljivo in feministi~no Ve -
ne ro. Verjamem, da ste od te kolo-
bocije po{teno zmedeni.

Enaindvajseto stoletje je na
povr{je naplavilo metroseksual-
nega mo{kega, ki z vami gleda
romanti~ne filme in smrka v rob -
~ek, spu{~a ~udne glasove v stilu
»iiiiiiiiiii«, ko v trgovini zagleda
medvedke, obo`uje va{e roza
spodnje perilo, z vami nakupuje
in stra{no u`iva, si depilira prsi,
manikira nohte in je poznavalec
modnih smernic. Da ne govorimo
o tem, da ima v kopalni{ki omarici
ve~ toaletnih vodic, kot si sami
privo{~ite parfumov. Tak tip
mo{kega torej nima kosmatih
nog, v va{i bli`ini ne spu{~a pli-
nov, si ne vrta po nosu, se ne pra-
ska po riti in je neskon~no razu-
mevajo~ do va{ega PMS. Verja -
mem, da se je ob tem opisu mar-
sikatera `enska starej{ega kova
odkrito naje`ila. Potem se vpra -
{am, kdo je vzgojil ta tip mo{kega.
Verjetno je edina logi~na razlaga,
da je to pa~ produkt sodobnega
~asa, ko `enske do`ivljamo svoj
mali miselni preporod, ki
mo{kemu sporo~a, da smo bolj ali
manj samozadostne. Same si
odpiramo vrata, same menjava-
mo `arnice in same se vzdr`uje-
mo. Kdo tukaj {e sploh potrebuje
alfa samca? Za de~ke, ki so
odra{~ali v patriarhalnem okolju,
v katerem je imel o~e prvo in zad-
njo besedo, ki je nekaj {tela, je to
velik mentalni preskok, pred-
vsem pa konflikt, ki na preiz ku{ -
njo postavlja mo{ko-`enske
odnose. Prav zaradi tega konflikta
se sodobni mo{ki umika in je
popolnoma zmeden. ^e nam `eli
ustre~i, mora izpolnjevati nasled-
nje pogoje: biti mora uglajen,
izobra`en, pozoren, senzibilen,
izkazovati mora pozornost, rad
mora imeti otroke, obvladati
gospodinjska dela, razumeti jezik
sodobne Venere, biti mora civili-
ziran, talentiran, duhovit itd. Ali
tak{en mo{ki sploh obstaja?
Mogo~e v kak{nem sentimental-
nem romanu. In v tej ~udni me -

{a nici sestavin ustvarimo metro -
seksualca, pa nam spet ni prav,
ker v zadnjem koti~ku svoje biti
pa~ spet pogre{amo mo{kega v
klasi~nem pomenu besede.
Tistega, ki se zna postaviti zase in
postaviti meje, do katere se lahko
spustite v svojih tipi~no `enskih
utopi~nih zahtevah. To je torej
ve~na bitka `enske za mo{ko
za{~ito, ki pa dovoljuje mentalno
svobodo in enakopravnost. Dragi
mo{ki, ni vam lahko in vse ka`e,
da bo na podro~ju mo{ko-
`enskih odnosov {e nekaj ~asa
vladala zme{njava. No, bencin na
ogenj pa prilivajo {e sodobni
mediji, ki v tej teoriji kaosa i{~ejo
svojo tr`no ni{o. Bodite pozorni
na cele kupe knjig in revij, ki nas
u~ijo o tem, kako biti popoln
mo{ki in popolna `enska, ki nas
u~ijo, kako `iveti, ljubiti, vzgajati
otroke, se soo~ati s problemi …
Vse skupaj nam prodajajo lepo
zapakirano skupaj z WC-ra~ko in
{amponom tri v enem … Njihov
namen pa ni, ustvariti sre~no in
zadovoljno dru`bo. Sre~na in
zadovoljna dru`ba je slab potro -
{nik. Slu`i se na nepopolnih in
nesre~nih posameznikih, slu`i se
na razpadlih razmerjih in utopi-
jah, ki nam jih vcepljajo. Prav
zaradi tega je pristen mo{ki na
robu pre`ivetja in vse ka`e, da bo
kmalu postal samo zgovoren fosil
kot spomin na neke pretekle ~ase,
ko so `enske {e vzdihovale za
neobritimi alfa samci, ki so tu in
tam znali povzdigniti glas in zaro-
bantiti. Do takrat pa, drage dame,
se sprijaznite z lepo depiliranimi
metroseksualci, ki bodo razumeli
vse va{e tegobe in tegobice. To je
pa~ cena na{e emancipacije, po
kateri `e cela stoletja tako hlepi-
mo. Vpra{anje pa je, ali smo res
zrele zanjo ali pa bo moralo miniti
{e nekaj desetletij, da bomo doje-
le, kaj ta beseda v resnici pome-
ni.p

POSTANEK MESECA

Te`ave sodobnega Adama

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Naju~inkovitej{a metoda za od -
krivanje raka dojk je mamografija,
rentgensko slikanje, s pomo~jo
katerega se odkrivajo bolezenske
spremembe v dojki. Z njo je
mogo~e odkriti drobne, klini~no
nezaznavne rakaste spremembe,
ki jih ne odkrije nobena druga
metoda. Zaradi slabih gospodar-
skih razmer, ki vplivajo tudi na
prihodke bolni{nic, se bolni{nice
odlo~ajo za nabavo prepotrebnih
aparatur tudi z akcijami zbiranja
donatorskih sredstev. Tako so `e
leta 2011 v ptujski bolni{nici
za~eli akcijo zbiranja sredstev za
digitalni mamograf, ki poteka
prek Humanitarnega dru{tva
Soroptimist Ptuj. Skupina Talum
je aktivno sodelovala `e v dveh

skupnih akcijah dru{tva, pred
kratkim pa je Uprava Taluma
akcijo podprla tudi z donacijo.
V jesenskih mesecih bomo v sku-
pini Talum nadaljevali aktivnosti,
s katerimi bomo spoznavali pre-
ventivne ukrepe. Naj bo to znanje
za na{e sodelavke in vse `enske,
ki so vam blizu.
»Pri zgodaj odkritih oblikah te
vrste raka lahko popolnoma
ozdravi pribli`no 80 odstotkov
pacientk. Strokovnjaki so pre-
pri~ani, da bo tudi rak na dojkah
z metastaznimi oblikami v 10 do
20 letih postal kroni~na bolezen,
zaradi katere ljudje ne bodo umi-
rali. Z zgodnjim odkrivanjem
raka je pri{lo do velikih premikov
v tej veji medicine. K temu so pri-

pomogle tudi `enske same, ki se
jim ve~ ni treba bati, da bodo po
operaciji ostale brez ene ali obeh
dojk. Za rakom na dojkah umira
manj `ensk kot v~asih. ^eprav
{tevilo obolelih vztrajno nara{~a,
ostaja stopnja umrljivosti na pri-
bli`no enaki ravni in od leta
1995 v vseh starostnih skupinah
celo upada. Pri pacientkah,
mlaj{ih od 50 let, se je v zadnjih
desetih letih celo prepolovila.« 

Stroka lo~i tri vrste preventive:
primarno, sekundarno in terciar-
no.
»Primarna preventiva pomeni
prepre~evanje zbolevanja za
rakom. Obsega odkrivanje nevar-
nostnih dejavnikov za nastanek
raka in zmanj{evanje izposta-
vljenosti tem dejavnikom na naj-
manj{o mo`no mero. Zbolevanje
pove~ujejo razli~ni dejavniki, ki
so pri posameznih vrstah raka
razli~ni. Vzgoja in izobra`eva-
nje sta klju~nega pomena, saj lju-
di osve{~ajo, kako naj ravnajo,
da bodo `iveli bolj zdravo in si
tako zmanj{ali ogro`enost z
rakom. V {tevilnih raziskavah se
je izkazalo, da ve~ina dejavnikov
(70–90 %), ki jih povezujemo z
nastankom raka, izhaja iz
`ivljenjskega in delovnega okolja. 
Sekundarna preventiva pomeni
~im prej{nje odkrivanje raka.
Zdravljenje ve~ine rakov je
uspe{nej{e, ~e so odkriti na
za~etni stopnji, to je v zgodnjem
stadiju bolezni. Zelo pomembno
je, da ljudje poznajo zgodnje
bolezenske znake raznih vrst
rakov. Izku{nje ka`ejo, da ljudje
predolgo odla{amo z obiskom pri
zdravniku in s tem zamudimo
~as, ko bi bolezen lahko {e
uspe{no zdravili in ozdravili. Za
odkrivanje nekaterih vrst raka so
`e na voljo testi, s katerimi se da
pri ljudeh, ki {e nimajo nobenih
te`av, ugotoviti, ali je mo`no, da
`e imajo raka ali njegove pred-
stopnje. Uporabo takih testov ime-
nujemo presejanje ali skrining.
Najbolj uveljavljene so presejalne
preiskave pri `enskah, in sicer
pregled celic v brisu materni~ ne -
ga vratu (test PAP) in rentgensko
slikanje dojk (mamografija). 
Terciarna preventiva pomeni ~im
bolj kakovostno zdravljenje, kar
tudi nesporno prispeva k zmanj -
{anju umrljivosti za rakom. Nove
metode zdravljenja so pomem-
bno izbolj{ale uspe{nost zdravlje-
nja nekaterih rakov, npr. na
modih in otro{kih levkemij. Iz -
bolj {uje se pre`ivetje bolnic z

rakom dojk, jaj~nikov in debele-
ga ~revesa. Pove~uje pa se tudi
skrb za kakovost `ivljenja bolni-
kov po zdravljenju.«

V zvezi s preventivnim delova-
njem je treba poudariti, da se
moramo pravo~asno izogniti de -
javnikom tveganja, ki pove ~u jejo
mo`nost nastanka rakastega obo-
lenja:
»– Omejite vnos alkohola – obstaja
povezava med u`ivanjem alko-
hola (ne glede na vrsto, ali je to
pivo, vino ali `gana pija~a) in
pojavom raka na dojki. @enske
naj ne bi spile ve~ kot kozarec na
dan, {e bolje pa je popolnoma
omejiti u`ivanje alkoholnih
pija~.
– Vzdr`evanje normalne telesne
te`e – estrogen, hormon, katerega
povi{ane koli~ine so povezane z
rakom na dojki, se tvori tudi v
ma{~obnem tkivu. Povezava med
pove~ano telesno te`o in rakom
na dojki je najve~ja predvsem v
menopavzi. Med preventivo sodi-
jo vsi ukrepi, ki pomagajo vzdr`e -
vati normalno telesno te`o, kot so
redna fizi~na aktivnost (vsaj 30
min na dan ve~ino dni v tednu),
primerna prehrana, ki vsebuje
malo ma{~ob in veliko vlaknin
(sadje, zelenjava in `itarice).
Priporo~ljiva je tudi uporaba
olivnega olja, ki naj bi zaviral
delovanje onkogenov, ki vplivajo
na nastanek raka na dojki.
– Izogibanje dolgotrajni hormon-
ski terapiji v menopavzi – razi-
skave so pokazale pove~ano tve-
ganje za nastanek raka pri upo-
rabi kombinacije estrogena in
progesterona v obdobju, dalj{em
od 5 let. Tveganje pa se mo~no
zni`a po prekinitvi terapije.
Enako velja za hormonsko tera-
pijo po 60. letu starosti.
– Aspirin – raziskave so pokazale
ugoden u~inek Aspirina na tve-
ganje za nastanek raka na dojki.
@al so odmerki, ki so za to potreb-
ni, vi{ji kot pri preventivi sr~no-
`ilnih bolezni. To pomeni ve~jo
nevarnost stranskih u~inkov
Aspirina, kot so na primer razjede
na `elodcu.
– Izogibajte se pesticidom – orga-
nokloridi, skupina pesticidov,
med katere sodi tudi prepovedan
DDT, se lahko ve`ejo na iste
receptorje kot estrogen.« 

Ne prestra{imo se ob vsakem zna-
ku, ob katerem posumimo na
bolezen, kljub temu pa je treba
vsak znak resno obravnavati.p

DOBRODELNOST

Donacija
za mamograf
Aktivnosti, ki jih v okviru ZDRAVO TALUM izvajamo `e vrsto let, so ves
~as usmerjene predvsem k preventivnemu delovanju, s katerim
prepre~imo nastanek bolezni, njihov hiter razvoj ali pa jih s pred~asnim
odkrivanjem pravo~asno za~nemo zdraviti. [e vedno pa se velikokrat
soo~amo z dejstvi, da marsikdo niti ne verjame, da lahko bolezen doleti
tudi njega in da jo ravno s preventivnim delovanjem lahko za~ne
pravo~asno uspe{no zdraviti. Ena takih bolezni je rak na dojkah. S pra-
vo~asnim odkrivanjem in zdravljenjem so uspehi zdravljenja vsako leto
ve~ji.

(http://www.aktivni.si/zdravje/preventiva/aktualno-rak-na-dojki-ne-pomeni-smrti/). 
(http://www.onkologija.org/sl/domov/o_raku/preventiva/).
(http://www.geneplanet.si/genetska-analiza/seznam-analiz/rak-dojke.html)
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Ljubitelji ribolova smo se zbrali v
soboto popoldne ob lepo ureje-
nem ribniku. Najprej smo iz`reba-
li lovna mesta in pripravili ribi{ko
opremo. Tekma je nato potekala
v spro{~enem dru`enju in je tra-
jala dvakrat po eno uro, vmes pa
smo se lahko okrep~ali ob pogo-
voru na temo ribolova. U`ivali
smo v dru`enju in v okusnih ribjih
dobrotah z `ara, za katerega je
skrbel lastnik Damjan. V novem,
prijetno urejenem prostoru za
piknike se je dalo dobiti tudi osve -
`il ne napitke. 
Po tehtanju ulovljenih rib se je
pokazalo, da je najve~ rib ujel in

s tem postal prvi Talumov ribi{ki
car Zvonko Mohorko iz dru`be
Talum Servis in in`eniring. Na
koncu smo mu vsi ~estitali, pokal
pa mu je predal predsednik
ribi{ke sekcije Skei Kidri~evo
Ivan Petek. 
Sindikat Skei vabi ~lane, da izko-
ristijo ribi{ke dovolilnice. Dobiti
jih je mogo~e pri Ivanu Petku (tel.
041 484 812).p

Tokrat so se keglja~em spet pri-
dru`ile tudi `enske predstavnice
tega lepega {porta. Ponovno so
dokazale, da prav ni~ ne zaosta-
jajo za mo{kimi kolegi. Vseh tek-
movalk in tekmovalcev je bilo 15,
po tekmovanju pa je sindikat pri-
pravil skromen prigrizek in osve -
`il ne napitke. 
Tekmovanje je potekalo v prijet-
nem vzdu{ju, na koncu pa smo
najuspe{nej{im tekmovalcem
podelili pokale.

@enske
1. mesto: Doris Sor{ak 89
2. mesto: Dragica Sor{ak 83
3. mesto: Vida @inko 70

Mo{ki
1. mesto: Stane Horvat 466
2. mesto: Miro Haladea 463
3. mesto: Mirko [tagar 450

Obljubili smo si, da se v naslednji
sezoni {e bolj aktivno posvetimo
kegljanju.  
Vabljeni vsi, ki vas ta {port zani-
ma.
Skei, KS Kidri~evo

SINDIKAT

Prvi Talumov 
ribi{ki car
^lani sindikata Skei Kidri~evo smo se 15.
junija zbrali  na ribi{kem  pikniku, na 
katerem smo prvi~ izbrali ribi{kega carja

IGOR JEZA
FOTO: IGOR JEZA

Ribi{ka sekcija sindikata Skei Talum je priredila dru`enje ribi ~ev ~lanov
sindikata ob ribniku pri Damjanu v Pobre`ju v Vidmu pri Ptuju. Namen
tokratnega dru`enja je bil izbrati ribi{kega carja, ki je za eno leto dobil
v last prehodni pokal.

Zaklju~ek keglja{ke
sezone sindikata 
Skei Kidri~evo

IGOR JEZA
FOTO: IGOR JEZA

V petek, 28. junija, so se ob 14.30 na keglji{~u Keglja{kega kluba Ptuj
zbrali ljubitelji kegljanja, sicer ~lani sindikata Taluma, njegovih odvisnih
dru`b in Silkema. Ob zaklju~ku keglja{ke sezone smo izvedli tekmovanje
~lanov Kon fe rence sindikata Skei Kidri~evo, ki je potekalo po pravilih
KZS, in sicer 4 x 30 lu~ajev. 

Zvonko Mohorko, prvi Talumov ribi{ki car Talumova keglja{ka ekipa
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Dan konoplje

FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^, BO[TJAN LAMPRET

FOTOREPORTA@A
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Spo{tovani,

v imenu Sekcije {tudentov stroj-
ni{tva Dru{tva strojnih in`enirjev
in [tudentskega sveta Fakultete
za strojni{tvo se Vam in podjetju
ADK d.o.o. iskreno zahvaljujemo
za Va{ sprejem na MariborTouru
dne 28. 5. 2013.

Ekskurzija je po Va{i zaslugi dose-
gla in presegla na{a pri~akovanja.
[tudentom smo z ekskurzijo po -
ka zali, da obstajajo v maribor-
skem okoli{u dobra, uspe{na
podjetja, ki potrebujejo strojni{ki
kader, ter da jih ~akajo zelo zani-

miva in perspektivna delovna
mesta. [tudentom ste omogo~ili
pogovor s predstavniki va{ega
podjetja, kar je pustilo pozitiven
vtis, prav tako pa smo nazorno
videli potek izdelave produktov.
Dobili smo ob~utek, da je vsako
delovno mesto v podjetju, ki ga
zaseda dober delavec, klju~ do
uspeha. Pribli`ali ste nam delova-
nje va{ega podjetja in vzbudili
zanimanje za va{o dejavnost.
Pridobili smo informacije, kak -
{ne ga {tudenta si ̀ elijo delodajal-
ci in kak{en kader prihaja s fakul-
tete.
[e enkrat se Vam zahvaljujemo za
sprejem in vodenje po podjetju.
Zavedamo se, da ste za pripravo
na{ega obiska porabili veliko dra-
gocenega ~asa. Upamo, da nismo
preve~ zmotili Va{ega delovnika.
Najlep{e se Vam zahvaljujemo za
ves trud in ~as, ki ste nam ga name-
nili. Prizadevali si bomo in spod-
bujali bomo zanimanje za dobra
podjetja, kot je va{e. @elimo si, da
vas bomo lahko obiskali tudi v pri-
hodnjem letu. Med {tu denti dvigu-
jemo zavest, da bodo enkrat pri{li
na trg delovne sile in da je treba
`e v ~asu {tudija pridobiti ~im ve~
informacij o karierni usmeritvi. Le
tako bo na{a izbira `e na za~etku
kar se da pravilna.

Lepo pozdravljeni.p

V~eraj niti mnogi delavci znotraj
tovarni{ke ograje, kaj {ele tisti
zunaj nje, niso vedeli, kje na
tovarni{kem dvori{~u je Proiz -
vod nja anod in kaj delamo. Danes
se zelo trudimo, da bi nas jutri pre-
poznali in vedeli, kdo in kje smo.
V dana{njem ~asu je pomembno
le to, da dokler stopamo v pravo
smer, dol`ina na{ih korakov
pravzaprav ni pomembna. Po -
membno je le, da pre`ivimo.
V ~asu, ki je za nami, smo preho-
dili dolgo pot, pot, ki nas je vodila
skozi mnoge spremembe. Poso -
do bili smo proizvodnjo z avtoma-
tizacijo posameznih linij. Nekako
se {e vedno potihoma bojujemo
s krizo, ki je poslu{anje groma za
sosednjim hribom s {kripanjem
koles lastnega voza pri jasnem
dnevu.
V proizvodnji in pri teko~em
vzdr`evanju imamo izku{ene
delavce, imamo tudi proizvodnjo
na ravni, ki jo zlahka nadzoruje-
mo in je obvladljiva. Vendar so tu
tudi {e zanke, ob katerih se mora-

mo popraskati po glavi, preden
naredimo korak, a vse to je del
na{ega vsakdana, saj se zaveda-
mo, da u~enja ni nikoli konec. Ni
nas strah novih izzivov. Vsak po
svojih mo~eh vlaga v delo ves trud
in s tem izkazuje svojo pripadnost
kolektivu. Vse bolj se zavedamo,
da je le na{e delo dokaz o resni~ -
nem `ivljenju na koncu tovarni{ -
keg a dvori{~a. Ve~no ostajajo le
sledi, ki jih pu{~amo za seboj.
Leto 2013 je v proizvodnji anod
zelo pestro. V vodstvu so se zgo-
dile kadrovske zamenjave. Tako
imamo novega direktorja podjetja
Talum Aluminij, d. o. o., ki bo
zagotovo skrbel, da se bo zgodba
o aluminiju v Kidri~evem uspe{no
nadaljevala, imamo tudi novega
vodjo Proizvodnje anod, ki bo s
svojimi dolgoletnimi izku{njami
iz proizvodnje pripomogel k na -
daljevanju pisanja te zgodbe. 
Uspe{no smo dokon~ali prvi del
pe~enja katod v tem letu. Dokaz
za to, da smo na tem podro~ju
uspe{ni, je nadaljnje povpra{eva-

nje po na{ih storitvah. Kon~ana
so dela na velikem remontu FTC-
filtra – ~istilne naprave za fluor.
Na Riedhammerjevi pe~i vse leto
poteka menjava kriti~nih sten v
komorah, v ~akalnici je projekt
regulacije vode v proizvodnji
zelenih anod.
Vse pa se le ne vrti okrog dela in
proizvodnje. Sodelavci ob~asno
poskrbimo za medsebojno dru`e -
nje na piknikih in izletih, saj ob

dru`enju in veselju tako za hipec
pozabimo na vsakodnevne skrbi,
kajti `ivljenje brez veselja je kot
oljenka brez olja. Skratka, dogaja
se.

@ivljenjski cilj vsakega posamez-
nika je vedno isti: napredovanje
v dobrem.
(Tolstoj)p
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Proizvodnja anod
v~eraj, danes, jutri ...

MIHA [TRUC, [TUDENT FAKULTETE
ZA STROJNI[TVO MARIBOR
FOTO: DARKO FERLINC

JANI VOGRINEC
FOTO: SRDAN MOHORI^

V~eraj `elja, danes beseda, jutri dejanje. Ko dan za dnem sestopamo
iz `ivljenja, opa`amo, da pospravljamo `etev setve v~eraj {nje ga dne,
da zamesimo kruh za jutri.
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Mnenje strokovnjakov o vplivih
son~nih `arkov na telo oziroma
predvsem na ko`o je danes enot-
no. Edini pozitivni in za`eleni
vpliv son~nih `arkov je zagore-
lost ko`e, kar pa je bilo pravza-
prav v zadnjih desetletjih sprejeto
za lepo in modno pod vplivom
medijev.
Sonce je torej predvsem {kodljivo
in z boleznimi ko`e povezano na
razli~ne na~ine. Son~ni `arki so
lahko edini ali vsaj zelo pomem-
ben dejavnik v razvoju neke bole-
zni, pri {tevilnih stanjih vodi izpo-
stavljanje son~ni svetlobi v
poslab{anje osnovne bolezni,
v~asih pa zmerno son~enje tudi
ugodno vpliva na potek zdravlje-
nja, tako da uporabljamo son~ne
`arke v terapiji.
Son~ni `arki so del spektra 
elektromagnetnega valovanja.
Zemljino povr{ino dose`ejo
toplotni in svetlobni `arki ter del
ultravijoli~nih (UV) `arkov.
Slednji so tisti, ki najbolj u~inku-
jejo na na{o ko`o. Imajo majhne
valovne dol`ine, tako da jih ne
vidimo. Glede na razli~ne valo-
vne dol`ine lahko na ko`i pov-
zro~ajo razli~ne u~inke. Delimo
jih v tri skupine:
UVC so `arki kratkih valovnih
dol`in; v celoti se absorbirajo v
zgornjih plasteh na{ega ozra~ja in
ne vplivajo na na{o ko`o;
UVB so `arki srednjih valovnih
dol`in; prodirajo v zgornje plasti
ko`e, kjer povzro~ajo vnetje in
son~ne opekline;
UVA so dolgovalovni `arki, ki
prodirajo globlje v ko`o; ~eprav
so v preteklosti mislili, da so ti
`arki prete`no ne{kodljivi, no -
vej{e raziskave ka`ejo, da po -
membno sodelujejo pri staranju
ko`e in nastanku ko`nega raka.
Ko`a ima sposobnosti in mehan-
izme, da se sama {~iti pred son-
cem. Zelo dobro varovalo je tvor-
ba rjavega ko`nega pigmenta
melanina, ki prepre~uje prodira-
nje UV-`arkov v globlje plasti
ko`e. Obrambna sposobnost ko -
`e je znatno bolj{a pri temneje
pigmentiranih ljudeh, pri katerih
je tvorba pigmenta ve~ja, svetlo-

polti, svetlooki in svetlolasi pa so
bolj ob~utljivi. Na{a ko`a premo-
re tudi lastne antioksidante in
{tevilne encimske sisteme, ki prav
tako varujejo ko`o.
Pri prekomernem son~enju in
nezadostni za{~iti se ko`a ne
more sama obvarovati pred {kod-
ljivimi posledicami UV-`arkov.
Lo~imo akutne ali zgodnje in kro-
ni~ne ali pozne posledice son~nih
`arkov.
Akutne posledice se obi~ajno raz-
vijejo kmalu, v 24 urah po izpo-
stavljenosti son~nim `arkom, in
so odvisne od prejetega odmerka,
valovne dol`ine `arkov in tipa
ko`e. Sem spadajo:
rde~ina ko`e; ta je posledica vne-
tja, ki ga povzro~ijo UV-`arki;
son~ne opekline; te so posledica
delovanja UVB-`arkov; poleg
vnete ko`e se lahko pojavijo tudi
mehurji;
preob~utljivostne reakcije ko`e
na son~no svetlobo; ka`ejo se pri
osebah, izpostavljenih son~ni
svetlobi in hkrati v stiku s snovjo,
ki povzro~a preob~utljivost (koz-
meti~na sredstva, zdravila …).
Pri kroni~nih ali poznih posledi-
cah son~enja gre za u~inke, ki jih
pu{~ajo `arki na ko`i po dalj{em
~asu. Nevarno je zlasti izpostavlja-
nje soncu v otro{tvu. Sem spada-
jo:
gube, ki so posledica propadanja
kolagenskih in elasti~nih vlaken,
k ~emur znatno prispevajo UV-
`arki;
tanj{anje ko`e, vidne `ilice, su -
host ko`e, ki so prav tako pogoste
kasne posledice pretiranega son -
~enja;
son~ne pege, ki se pojavljajo na
mestih, ve~ let izpostavljenih son-
cu, predvsem na ramenih, zgor-
njem delu hrbta in po hrbti{~ih
rok;
ko`ni rak, ki je najhuj{a posledica
son~enja; razvije se zaradi kance-
rogenega delovanja UV-`arkov
na jedrne kisline celic ko`e; po
podatkih Registra raka za Slo ve -
nijo je ko`ni rak tako pri mo{kih
kot pri `enskah na drugem
mestu.p

ZDRAVJE

Zakaj je son~enje nevarno?

ALENKA FRUMEN, MAG. FARM.
FOTO: WWW.PLANET-LEPOTE.COM

Kljub temu da smo po dolgi zimi ̀ e te`ko ~akali poletje in son~ne ̀ arke,
vas `elimo ponovno spomniti in opozoriti na to, kako {kodljivo je lahko
prekomerno son ~enje.
@elimo vam, da poletje pre`ivite prijetno in ostanete zdravi. Ne izpo-
stavljajte se soncu po nepotrebnem in pijte veliko vode.



Niti zbogom nisi rekel,
niti roke nam podal,
a v na{ih srcih
za vedno bo{ ostal!

Zahvala
V 56. letu starosti nas je nenado -
ma zapustil dragi mo`, o~e, brat
in dedi

Jo`e Justin
iz Pobre`ja 33

Iskreno se zahvaljujemo sindi -
katu Taluma in vsem, ki ste nam
v trenutkih slovesa stali ob strani
ter ga ohranjate v lepem spominu.

@alujo~i vsi njegovi najdra`ji

Pribli`uje se `e 15. Talumov dan zdravje, ki bo letos v soboto, 7. sep-
tembra 2013. Tega dne si vzemite ~as za rekreacijo. Ve~ nas bo, bolje
bo.
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Zavod za zdravstveno zavarova-
nje obve{~a, da so se 1. junija 2013
za~ele uporabljati spremembe in
dopolnitve Pravil obveznega
zdravstvenega zavarovanja, ki
dolo~ajo, da je zavezanec za pri-
javo dru`inskega ~lana v obvezno
zdravstveno zavarovanje, torej
zavarovanec, po katerem bodo
dru`inski ~lani zavarovani, nosi-
lec zavarovanja (na primer o~e,
mati …).
Za dru`inske ~lane, ki so imeli na
dan 1. junija 2013 `e vzpostavlje-
no zavarovanje, se {teje, da je od
tega dne dalje njihov zavezanec
za prijavo nosilec zavarovanja, po
katerem imajo urejeno zavarova-
nje. Ta sprememba v zavezancu
za prijavo v zavarovanje pomeni,
da od 1. junija 2013 dalje deloda-
jalci, Zavod RS za zaposlovanje,
centri za socialno delo, upravne
enote in drugi niso ve~ dol`ni vla-
gati prijave v zavarovanje za
dru`inske ~lane oziroma odjave
od tega zavarovanja (obrazec M-

D^). Za prijave dru`inskih ~la -
nov, ki so bile vlo`ene do 31. maja
2013, zavezancem ni treba vlagati
odjav od zavarovanja.

Prva prijava v zavarovanje
Prvo prijavo v zavarovanje bo
dol`an vlo`iti nosilec zavarova-
nja, po katerem bo dru`inski ~lan
(otrok, zakonec, zunajzakonski
partner, star{) zavarovan, na
Zavodu za zdravstveno zavarova-
nje Slovenije (v nadaljevanju
ZZZS) v roku 8 dni od nastanka
pogojev za zavarovanje. Izjema
velja za novorojen~ke. Prijavo
otroka v obvezno zavarovanje kot
dru`inskega ~lana vlo`i nosilec
zavarovanja (o~e ali mati) najpoz-
neje 60 dni po rojstvu otroka. Do
takrat lahko otrok zdravstvene
storitve uveljavlja v breme obvez-
nega zavarovanja enega izmed
star{ev, ~e je ta vklju~en v obve-
zno zavarovanje kot nosilec zava-
rovanja. Ta vlo`i prijavo na obraz-
cu M-D^, ki bo objavljen na sple-
tni strani ZZZS. ^e nosilec zava-
rovanja ureja zavarovanje nepo-
sredno na prijavno-odjavni slu`bi
ZZZS, obrazca ne potrebuje.

Urejanje zavarovanja
dru`inskega ~lana po uradni
dol`nosti
Po prvi prijavi dru`inskega ~lana
v obvezno zavarovanje ZZZS po
uradni dol`nosti ureja njegovo
obvezno zavarovanje po nosilcu
zavarovanja ves ~as, dokler so na
podlagi podatkov, ki jih ZZZS
vodi o dru`inskem ~lanu in nje-

govem nosilcu zavarovanja ozi-
roma jih pridobiva z izmenjavo
podatkov od upravljavcev urad-
nih evidenc, izpolnjeni pogoji za
obvezno zavarovanje na strani
nosilca zavarovanja in njegovega
dru`inskega ~lana.

Za vse, ki ste star{i {tudentov ali

dijakov, pa {e napotek. Nikar ne

pozabite pravo~asno priskrbeti

potrdila o {olanju, saj lahko pred-

videvamo, da bo na za~etku

{olskega leta na ZZZS zaradi spre-

memb huda gne~a.

ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE

Spremembe pri prijavi v 
zdravstveno zavarovanje
dru`inskih ~lanov 

Talumov dan za zdravje

ZZZS.SI

Od 1. junija 2013 dalje delodajalci, Zavod RS za zaposlovanje, centri
za socialno delo, upravne enote in drugi niso ve~ dol`ni vlagati prijave
v zavarovanje za dru`inske ~lane oziroma odjave od zavarovanja, ampak
je za to odgovoren zavarovanec, po katerem so ali bodo dru`inski ~lani
zavarovani (na primer o~e, mati …). 

ZDRAVJE
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Nerezine

17. 6. 2013     

Marjana Turk Servis in in`eniring
Marjana Dolenc Ra~unovodstvo
Milan Dreven{ek Livarna
Slavko Fajfar Livarna
Boris Goj~i~ Livarna

24. 6. 2013

Mario Kuret In{titut
Evgen Muhi~ Informatika 
Marija Halo`an Servis in in`eniring
Darko Tomani~ Servis in in`eniring
Milan Kokol Vargas-Al

1. 7. 2013

Irena Kralj Servis in in`eniring
Marjan Sagadin Servis in in`eniring
Branko Herti{ Rondelice
Sre~ko Kondri~ Aluminij
Suzana Horvat Pravna slu`ba

8. 7. 2013

Silva [umenjak Str. komerciala
Marijan Cmre~njak Aluminij
Boris Kuhar Vargas-Al
Ale{ Verlek Aluminij
Milorad Lazi~ In{titut

15. 7. 2013

Drago Dugolin Servis in in`eniring
Robert Horvat Rondelice
Fran~ka Zaj{ek Vargas-Al
Marjan Jus Servis in in`eniring
Klavdija Flei{man Ulitki

22. 7. 2013

Branko Vinkler Aluminij
Silvo Mohorko Izparilnik
Katja Sever Informatika
Sa{o Irgoli~ Informatika
Jo`ef Kancler Aluminij

29. 7. 2013

Anton Zelenik Rondelice
Peter Pihler Servis in in`eniring
Branko Petek Livarna
Aleksander Bezjak Rondelice
Marinka Krajnc Ulitki

5. 8. 2013

Jo`e Karlov~ec Servis in in`eniring
Alojz Jan`ekovi~ Servis in in`eniring
Alojz Veg Servis in in`eniring
Franc Gaj{ek Revital
Janez Vogrinec Servis in in`eniring

12. 8. 2013

Danilo Majcen Servis in in`eniring
Ivan Bezjak Rondelice
Vlado Podgor{ek Servis in in`eniring
Zlatko Marin Livarna
Tatjana [imenko Vital

19. 8. 2013

Jo`ef Gavez Livarna
Stanko Kostanjevec Livarna
Fran~ka Sagadin Vargas-Al
Sebastjan Letonja Rondelice
Majda Zadravec Str. razvoj

26. 8. 2013

Ivan Hauptman Aluminij
Slavko Jazbec Aluminij
Jo`ef [irec Servis in in`eniring
Janez Mlinari~ Livarna
Dejan Klane~ek Rondelice

^ervar

17. 6. 2013

Zdravko Kaisersberger Livarna
Du{an Fridl Du{an Livarna
Alojzija Tominc Revital
Milan Kolednik Servis in in`eniring

LETOVANJE

Seznam sodelavcev, ki leto{njo sezono letujejo 
v Nerezinah in ^ervarju
FOTO: STATIC.TURISTIPERCASO.IT
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24. 6. 2013

Milan Prapotnik Aluminij
Dejan [ibila Vargas-Al
Franc [egula Rondelice
Ale{ Predikaka Ulitki

1. 7. 2013

Franc Fi{er Servis in in`eniring
Danilo Zebec Servis in in`eniring
Mirko Tikvi~ Revital
Daniel Vaupoti~ Vargas-Al

8. 7.2013

Anton Bauman Livarna
Milan Job Vargas-Al
Stojan Dajnko Vargas-Al
Miran Kumer Livarna

15. 7. 2013

Davorin Kranjc Livarna
Bogdan Kerle Revital
Jo`e Lon~ari~ Rondelice
Franc Ro{kar Vital

22. 7. 2013

Martin Turk Servis in in`eniring
Marjan Jeza Livarna
Bo{tjan Zaj{ek Livarna
Darinka Novak

Vital
29. 7. 2013

Janez Kozoderc Aluminij
Janko Rogina Aluminij
Franc Irgl Livarna
Branko Primo`i~ Vargas-Al

5. 8. 2013

Andrej [trafela Aluminij
Darinka Kresnik Vital
Robert [trafela Ulitki
Ivan Cajnko Servis in in`eniring

12. 8. 2013

Jo`ica Junger Kadrovska slu`ba
Franc Hazimali Livarna
Daniel Ro{kar Aluminij
Branko Munda Livarna

19. 8. 2013

Stanislav Tominc Livarna
Mirko Strm{ek Livarna
Romana Bezjak Vital
Du{an Jau{ovec Aluminij

26. 8. 2013

Zoran Bili} Aluminij
Lilijana Lon~ari~ Ra~unovodstvo
Jernej Plav~ak Vargas-Al
Radovan Mesari~ Revital

*Mo`ne so spremembe zaradi upravi~enih odpovedi. 

Zaposlene v skupini Talum obve{~amo, da je v drugi polovici meseca
septembra 2013 na razpolago {e nekaj prostih mest v ^ervarju in
Nerezinah. Prijave mo`ne do zapolnitve kapacitet. Prav tako vas vabi-
mo, da pre`ivite vro~e poletne dni tudi na Treh kraljih, v zavetju pohor-
skih gozdov. Za podrobne informacije o prostih kapacitetah pokli~ite
Silvo [umenjak na int. tel. {t. 138.

@elimo vam prijetne dopustni{ke dni. 
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KRI@ANKA

SLOVAR^EK: AMIENS – glavno mesto francoskega departmaja Somme, EMAVS – biblijski kraj v Judeji, Emaus, KVAN – japonska in kitajska
ute`na mera, HIDRA – sladkovodni trdo`iv, FENRIR – po{ast, ki je po`rla Odina v nordijski mitologiji, @ABLJE – kraj pri Kranju, 
SAONE – reka v Franciji, desni pritok reke Rhone, IPE – tropski les iz Srednje in Ju`ne Amerike, VANI – bo`anstva v nordijski mitologiji



ODPRTOST IN 
SODELOVANJE

VZTRAJNOST 
IN ZAVZETOST

USTVARJALNOST 
IN PODJETNOST

SKRBNOST IN
ODGOVORNOST

ZNANJE IN
ODLI^NOST

SPO[TOVANJE 
IN ZAUPANJE


